

009353

南昌简志

NAN

CHANG

JIAN

ZHI



南昌简志

李豆军



南昌市地方志编纂委员会编

方志出版社

顾 问 余欣荣
主 修 李豆罗
副主修 史蓉蓉 周 关
总 纂 孔 炯 史骏飞 周鑫群

南昌市地方志编纂委员会

顾 问:余欣荣

主任委员:李豆罗

副主任委员:史蓉蓉 周 关

委 员:郭 曙 侯 捷 朱敏华 刘建洋 李建一 王肇赣 姜爱兰
陈韦人 曾光辉 李国华 宋永尚 梁礼伦 张根水 熊一江
喻德火 熊晓武 陈喜民 黄中平 魏国华 余俊杰 张晓方
姜玉林 曹吉清 邱向军 莫继明 薄成诚 张录光 勒世标
熊桂金

《南昌简志》编辑人员

主 编:朱敏华 姜爱兰

副 主 编:熊月宝 谭小荣 晏 芳 吴久铭

各 篇 主 笔:(排名不分先后)

邓水龙 周康健 甘 钧 赖功贛 刘 星 李昌南

王进禄 罗炳根 周天安 胡瑞云 谭惠如 魏刚强

英 文 翻 译:瞿祖一

校 对:姜云艳 邓国华 徐金水 喻学辉

图 片 提 供:瞿祖一 谭惠如 沈 岗 涂俊彦 上官方 羊光焘

工 作 人 员:罗长江 张润生 熊庆滨 谢小萍 邹 霞 曹 欣

黄 飞 孙国强 张永华 汤华宁 揭淑琴

南昌美

1=C $\frac{2}{4}$

艾友弼 词
王付正 曲

0 0 $\dot{1}$ $\dot{2}$ ||: $\underline{\underline{3. 3 3 2}}$ $\underline{\underline{\dot{1} 6 3}}$ | $\underline{\underline{2. 3}}$ | $\underline{\underline{\dot{1} \dot{1} \dot{1} 3}}$ $\underline{\underline{\dot{2} \dot{1} 6 \dot{1}}}$ | 5. $\underline{\underline{5 6}}$ |

$\underline{\underline{\dot{1} \dot{1} \dot{1} 6}}$ $\underline{\underline{5 \dot{1}}}$ | $\underline{\underline{6. \dot{1} 6 5}}$ $\overset{\text{tr}}{3}$ | $\underline{\underline{6. 3}}$ $\underline{\underline{\dot{2} \dot{1} \dot{1} 6}}$ | $\dot{1} -)$ | $\underline{\underline{5 5 3}}$ $\underline{\underline{2 1 2}}$ |

南昌
南昌
南昌

$\overset{\text{tr}}{\dot{1}}$. $\underline{\underline{6}}$ | $\underline{\underline{\dot{1} \dot{1} \dot{2} 3 2 7 6}}$ | $\underline{\underline{5 3}}$ 5. | $\underline{\underline{6 6}}$ $\underline{\underline{5 6}}$ | $\underline{\underline{\dot{1} \dot{2} \dot{1} 6 5}}$ | $\overset{\text{tr}}{3}$. 5 $\underline{\underline{5 3 2 1}}$ |

美, 南昌 美。 一江 如画 映 城
美, 南昌 美。 曾经 长 夜 起 风
美, 南昌 美。 花园 城 市 宏 图

$\overset{\text{tr}}{3}$ - | $\underline{\underline{5 3}}$ $\underline{\underline{5 6}}$ | $\underline{\underline{3 2 1}}$ $\underline{\underline{2. 3}}$ | $\underline{\underline{2 2 3}}$ $\underline{\underline{2 5 2 7}}$ | $\overset{\text{tr}}{6}$ - | $\underline{\underline{6. \dot{1} \dot{2} 3}}$ $\underline{\underline{\dot{1} 7 6}}$ |

闹。 湖 水 满城 碧, 城在 水中 醉, 滕 阁
雷。 八 一 战旗 红, 精神 铭 心 内, 敢 为
绘。 大 道 连成 网, 楼阁 风 姿 媚, 绿 茵

$\underline{\underline{5. 6 3 2}}$ $\underline{\underline{5. 6}}$ | $\underline{\underline{\dot{1} \dot{1} 6}}$ $\underline{\underline{5 \dot{1} 2}}$ | 2. $\underline{\underline{\dot{1} 2}}$ | 3. 2 | $\underline{\underline{\dot{1} \dot{3} 2 \dot{1} 6 5}}$ | $\overset{\text{tr}}{\dot{1} 6}$ - |

浴 晚 霞, 长空 白鹭 飞。 哎 哎 哎。
天 下 先, 创业 须无 畏。 哎 哎 哎。
依 碧 水, 园林 城中 缀。 哎 哎 哎。

$\underline{\underline{5 5 6}}$ $\underline{\underline{\dot{1} 0 2 \dot{1}}}$ | $\underline{\underline{6 5 3 2}}$ 1 | $\underline{\underline{1 1 2}}$ 3 5 | $\underline{\underline{2 5 2 7}}$ 6 | $\underline{\underline{\dot{1} \dot{1} 6}}$ $\underline{\underline{5 3 3}}$ | 3. $\underline{\underline{\dot{2} \dot{1}}}$ |

百花 洲 头 百 花 开, 孺子 亭前 抒 情 怀, 江南 重 镇
赣水 滔 滔 山 难 挡, 儿女 胆壮 树 新 碑, 英雄 城 里
千街 霓 虹 天 不 夜, 四处 新风 送 芳 菲, 心花 鲜 花

$\overset{\text{tr}}{5}$ $\underline{\underline{3 2}}$ 3 | 5 $\underline{\underline{\dot{1} 2}}$ | $\underline{\underline{2 \dot{1} 6 5}}$ $\overset{\text{tr}}{3}$ | $\underline{\underline{6. 3}}$ $\underline{\underline{\dot{2} \dot{1} \dot{1} 6}}$ | $\dot{1}$. ($\underline{\underline{\dot{1} 2}}$:|| $\underline{\underline{5 \dot{1} 2}}$ |

天资 好, 明珠 放 光 辉。 放 光 辉。 春 来
英雄 人, 今 日 情 更 催。 情 更 催。 春 来
齐开 放, 春 来 共 举 杯。 共 举 杯。 春 来

$\underline{\underline{2 \dot{1} 6 5}}$ $\overset{\text{tr}}{3}$ | $\underline{\underline{2 3}}$ 5. | $\underline{\underline{5 3}}$ $\underline{\underline{2 3 2 \dot{1}}}$ | $\dot{1} -$ | $\dot{1} -$ | $\dot{1} -$ | $\dot{1} -$ |

共 举 杯。 共 举 杯。

序

中共江西省委常委、南昌市委书记 余欣荣

南昌故郡，古为名城，夙有撰史修志的传统。远自三国孙吴，豫章人徐整纂《豫章旧志》八卷始，继两晋、南北朝、隋唐乃至宋、元、明、清，历 1700 余年，均有人编纂志、记、录、史等典籍。史籍浩繁。虽各个历史时期志书修纂赓续不衰，郡乘邑典，极为繁复，然历代修志虽勤，志迹泯灭亦速，往往新志方成，旧志旋废。经兵燹变乱，明中期之前志乘殆亡。南昌新一届志书修纂始于 1985 年，距最后一部《南昌府志》编纂已相隔 112 年。

《南昌简志》的编纂，是在 1985 年编纂的《南昌市志》基础上进行的简编，旨在便于广大市民更深入地了解南昌悠久的历史，曲折的发展道路。把南昌历史文化优势转变为南昌经济发展和社会进步的现实优势，运用丰富的历史文化资源为城市的现代化建设服务，从中找到科学的依据和有益的借鉴。

南昌是一座历史文化名城，建城有 2200 多年，历史悠久。早在 5~6 万年前，原始先民在此繁衍生息，创造了远古文明，以后又在这块土地上产生了越文化，在古越文化的基础上形成了赣文化，以其丰富的内涵和鲜明的地域特色，与华夏文化和楚文化联袂鼎足，演变成为独特的赣文化体系。灿烂的历史文明，深厚的文化底蕴，使南昌的历史在全国举足轻重。八一南昌起义，在中国革命史上写下了光辉的篇章，开始了中国共产党领导武装斗争的新纪元。其红色文化在全国绝无仅有。初唐四杰之一的王勃，在《滕王阁序》中写道：“物华天宝，人杰地灵”，在这块英雄的土地上，孕育了一代又一代的杰出人物，这里是豫章人杰徐孺子、高风亮节的梅福、水利专家许逊等历史名人的故里，既有一定程度影响整个中国历史进程的思想家、政治家、军事家；又有对科技文化发展作出突出贡献的专家学者。这种个性特色源于地缘、环境、历史和传统。编纂《南昌简志》正是基于对南昌过去与现在的浓缩，展示南昌的精髓和灵魂。

编史修志是中华民族优良传统，我们编纂《南昌简志》，是传承历史文明。南昌丰富的历史文化资源，是南昌人民宝贵的人文资源和无形资产，是南昌借以升华历史文化名城形象，提高在海内外的知名度，开发新的旅游资源，

进行爱国爱乡教育的极好教材。同时也为南昌经济与文化结合找到了一个最佳的结合点。故我们努力将南昌的地理、文物、典籍、名人、名胜、山水及文化精神、文化特色等各种优势,渗透到商、工、农、交通、城建、服务等各业和生产经营活动中去,以多角度、多形式、多层次、多侧面展示南昌的人文精神风貌和文化特色,增强城市的文化含量,提高城市的文化品位,形成大经济与大文化共生互动的新的经济增长格局。利用南昌的人文资源优势开发新型的文化旅游事业和文化市场,以强烈的文化意识规划指导城市的建设与发展。在城市规划中注重南昌的历史文化和现代经济发展的有机结合,发挥山脉、水脉、人脉、文脉优势,凝聚历史之韵、生态之灵、文化之根、人本之气,把南昌建设成山水型、历史型、生态型、文态型城市。在城市建设中,加大显山、露水、透绿的力度,尽最大努力保护好老建筑特别是能体现南昌历史文化特色的古建筑,延续南昌的历史文脉,保存南昌的历史记忆,体现南昌的历史文化特色,以发掘历史文化名城、商城、花园英雄城、水城的丰富内涵,使南昌成为在中国中部迅速崛起的新兴文化都市。在《南昌简志》出版之际,向为《简志》给予热情指导,鼎力协助,关心支持的部门单位和专家学者、有关人士;向辛勤笔耕、默默奉献的全体修志工作者表示深深的谢意。

Preface

Yu Xinrong

Member of the Jiangxi Provincial Standing Committee
of the Chinese Communist party
Secretary of the Nanchang Municipal Committee
Of the Chinese Communist Party

The former prefecture, Nanchang, a famous ancient city, possessed long – cherished tradition to write historical records and compile the annals. Remote since the Sun Wu of the “ Three Kingdoms ” (220 – 280 D.C.) , beginning from the eight volumes of the 《 Old Annals of Yu Zhang 》 compiled by a Yu Zhang people, Xu Zheng, succeeding to the two “ Jin ”, Southern and Northern Dynasty, Sui and Tang Dynasty and Song, Yuan, Ming, Qing Dynasty, lasted more than 1,700 years, all had people to write and compile annals, notes, registrations and history records etc. documents and historical materials. The historical records were vast and numerous. Although the writing and compiling of historical records and annals proceeded continuously without recession, but the ambition signs vanished rapidly too. More often than not the new annals had just compiled, the old annals had been abolished quickly. Experienced the turbulent times of ravages of war, the annals of history before the middle period of the Ming Dynasty almost lost. The new first annals compilation began in 1985, and 112 years had been separated.

< A Brief annals of Nanchang > has been edited on the basis of < The Annals of Nanchang Municipality > which had been edited in 1985. It's purposes is to be convenient for the vast citizens to more deeply understand the age – old history of Nanchang and its complicated developed passage. To transform the historical and cultural superiority of Nanchang into the real superiority of the economic development and social progression of Nanchang, and to apply the abundant historical and cultural sources, serve the modernization construction of the city, and find the scientific bases and the beneficial references from it.

Nanchang is a famous historical and cultural city. It has had more than 2,200 years aged – old history. Early before 50 – 60 thousand years, the original ancestors lived and procreated here and created the immemorial civilization. Thereafter, the Yue Culture had been produced in addition to that on the land. On the basis of the ancient Yue Culture the Gan Culture has been formed. With its abundant connotations and distinctive local salient features, it stood with tripartite combination together with the Hua Xia Culture and Chu Culture and changed into the unique Gan Culture system. The brilliant historical civilization and the profound cultural detailed contents have made the history of Nanchang to be hold the balance on the whole nation. The August 1st Nanchang Uprising, has been written down as a brilliant section and chapter in the Chinese revolutionary history, and had begun the new era of the military struggle under the leadership of the Chinese Communist Party. The Red Culture is only one of its kind in world. Wang Bo, one of the four outstanding persons in the early Tang Dynasty, wrote in his < Preface to the Tengwang Pavilion > , that “ a given land abundant in substance and outstanding in producing talented figures ” .

Generation after generation, a large number of outstanding figure has been bred on the heroic land. It was the hometown of the outstanding personality of Yu Zhang, Xu Ru - Zi, Mei Fu, possessed a noble character and sterling integrity, and the water conservancy expert Su Xun, etc. historical figures. Among them, there are either ideologists, politicians and military experts who influenced the entire course of China's history, or the specialists and scholars made prominent contributions to the development of science and technology as well as culture. These salient individuality features were originated from the territory, environment, history and tradition. To compile < A Brief Annals of Nanchang > just in view of the concentration of the past and the now of Nanchang.

To write history and compile annals is a fine tradition of Chinese nation. The rich historical and cultural sources of Nanchang are the valuable humanity sources and invisible properties of Nanchang people, are excellent teaching materials so as to sublimate the image of the famous historical and cultural city by Nanchang, to raise the popularity both at home and abroad, to develop new tourism sources, and to carry on the patriotic and hometown loving educations. At the same time, to compile the annals is also to be sought out a best integrating point to combine the economy with the culture of Nanchang. For this reason, we has made great efforts to permeate the geography, historical relics, ancient codes and records, eminent persons, scenic spots, scenery with hills and waters and cultural spirits into the commerce, Industry, agriculture, communication, urban construction, service trades etc. various industries and various productive and managing activities. To reveal the humanitarian spirits and cultural characteristics of Nanchang from multi - angle, multi - structure, multi - gradation and multi - flank, to strengthen the cultural content and the cultural grade of the city, and to form a new economic increasing structure with inter-growth and mutual action of big economy and big culture, utilizing the humanitarian sources of Nanchang, to develop a new type of cultural tourism trade and cultural market, and to program and guide the urban construction and development with strong cultural consciousness. We has paid attention to intrinsically combine the historical culture with the development of the contemporary economy of Nanchang, to give full play to the superiority of the mountain, water, people and culture ranges, to condense the rhythm of history, the intelligence of environment, the root of culture and the momentum of the spirits of humanity, in order to construct the Nanchang as a mountains and water type, history type, ecology type and cultural stance type city. In the city constructions, it is needed to strengthen the intensity of force to reveal mountains, to show waters and to disclose greens. To do our best to perfectly protect the old buildings, specially the ancient buildings which could embody the history and culture salient features of Nanchang, in order to continue the historical and cultural ranges of Nanchang, preserve the historical memory of Nanchang and embody the historical and cultural salient features of Nanchang, to excavate the rich connotations of the historical and cultural famous city, commerce city, heroic garden city and water city, and make Nanchang a rising cultural city more abruptly in the middle of China.

On the occasion of the publication of! < A Brief Annals of Nanchang > , I'd like to express my deep gratitude to the concerned departments and units, experts, scholars, and personalities, to all the annals compiled workers who wholeheartedly dedicated without attracting public attention, to all those who gave enthusiastic guide and used their great strength to assist, concern and support the compilation of the < Brief Annals > .

凡 例

一、本志是在《南昌市志》基础上缩编而成，定名为《南昌简志》。

二、本志以马列主义、毛泽东思想、邓小平理论和“三个代表”重要思想为指导，坚持辩证唯物主义和历史唯物主义的观点，实事求是地记述南昌地区自然、人文、社会、经济的历史和现状，力求思想性、科学性和资料性的统一。

三、本志记述的地域范围包括南昌市区及所辖南昌、新建、进贤、安义4县。文中的“全市”、“地区”包括市区和市辖县；“市区”范围只包括东湖、西湖、青云谱、湾里和郊区（现青山湖区，下同）五个区；“城区”不包括郊区和市辖县。凡使用“市属”这一统计口径时，其范围为市直各部门直接管理的单位。不同区域范围的数字不能作对比。

四、本志通贯古今，详今略古。上限一般追溯至事物之发端，下限一般截至1985年底，个别门类的内容适当往下延续。彩色插图内容延至2004年。

五、本志采用述、记、志、传、图、表、录等体裁，以志为主体。全志共设40篇（《南昌市志》为40卷），篇下设章、节、目、子目4个层次。

六、本志政区及机关名、地名，均系当时名称。

七、本志中国清代和清代以前的历史纪年采用阿拉伯数字，括注公历年；1912年以后用公元纪年。

八、本志所称“解放”，系指1949年5月22日南昌解放之日；中华人民共和国简称“新中国”。

九、解放后的统计数据一般采用统计局公布的数字，也有个别采用有关单位提供的数字。度量衡和货币，一般按各时期原计量单位。

十、本志入传者，皆为已故人士，以人物卒年为序；人物简介，适量收录部分在南昌有一定影响或对南昌发展作出了贡献的外籍人士；烈士英名录中所收录的系经江西省民政厅确认的烈士，按牺牲年月顺序排列；先进（劳模）个人以授予年度为序。

十一、本志资料来自国家、省、市档案材料，以及正史、旧志、家谱、有关报刊、杂志、专著、历史文物及有关人士的口碑资料。经考证鉴别后人志，一般不注明出处。

Notes

1. The < Annals > was briefly compiled on the basis of < The Annals of Nanchang Municipality > and was named < A Brief Annals of Nanchang > .

2. Insisting the viewpoint of the dialectical materialism and historical materialism to practically and and realistically record and narrate the history and status in quo of nature, human culture, society, and economy of Nanchang region, doing our best to unify ideological, scientific and material contents, the < Annals > was compiled under the guidance of Maxism - Leninism, Mao Zedong thought, Deng Xiaoping theory and the important thought of "Three Representatives "

3. The area of the clime described in the < Annals > included the urban district of Nanchang and the presidial Nanchang, Xinjian, Jinxian, Anyi ,four counties. The " whole city ", " district " described in the article included the urban districts and the municipal presidial counties. The area of the urban districts included only Donghu, Xihu, Qinyunpu, Wanli district and Jiaoqu district (suburb, named Qinshanhu district at present, the same as below) five districts. The city proper did not included the suburb and the municipal presidial counties. Any statistical caliber used the " municipal presidial ", its area was the units directly administered under the departments of the municipality. The numerals came from different areas can't be compared.

4. The < Annals > had run through the ancient and present , but the contents in ancient times was omitted and the contents in present times was expatiated. The upper limit had been generally ascended to the inchoation of the events, and the lower limit had been cut - off by the end of 1985. Only the contents of individual categories had been appropriately continued downward, and the contents of color pictures had been continued till 2004.

5. The genre of narration, record, annals, biography, figure, table and Registration, etc. was adopted in the < Annals > and the annals was taken as its main body. There were in total of 40 sections in all the < Annals > (40 volumes in < The Annals of Nanchang Municipality >). Four levels, chapter, division, item and specific item , was set up under section.

6. The names of the administrative districts and the administrative departments, the placenames were all the names at that time.

7. In this < Annals > the Gregorian calendar was adopted with the Arabic numerals (noted with parenthesis) for the historical years designated to and before China's Qing Dynasty, and the Christian era was adopted for the years after 1912.

8. The word so called " liberation " in this < Annals > was referred to May 22nd 1949, the Nanchang's liberated day. People Republic of China was briefly named " new China " .

9. The statistical data after liberation were usually used the numerals promulgated by the Statistics Bureau and some individual numerals were provided by concerned units. The metrology and the currency were generally expressed according to the original computation unit in various periods.

10. The figures to be selected into the biography were all referred to the dead and were arranged in order of the year of death. In the brief introduction of figures, a part of foreign nationality figures who had certain influences and made contributions to Nanchang were included in appropriately amount. The revolutionary martyrs included in the illustrious name list of revolutionary martyrs were the revolutionary martyrs affirmed by the Jiangxi Provincial Civil Administration Bureau and were arranged in sequence of the month and year of their sacrifices. The advanced individuals (labor heroes) were arranged in sequence of the awarded year.

11. The data of the < Annals > were adopted from the archives of nation, province and municipality, official history, old annals, pedigrees, the concerned press, magazines, monographs, historical relics, and the public praise data. To be adopted into the < Annals > after textual research and differentiation. Generally did not give clear indication of its derivation.

目 录

大事记·····	(1)	第三节 降 水·····	(44)
第一篇 建置 政区·····	(12)	第四节 湿度 蒸发·····	(44)
第一章 位置 面积·····	(12)	第五节 气压 风·····	(44)
第一节 位 置·····	(12)	第六节 太阳辐射 日照·····	(45)
第二节 面 积·····	(12)	第七节 云 雾·····	(45)
第二章 建置 区划·····	(12)	第八节 地 温·····	(45)
第一节 历代建置·····	(12)	第九节 灾害性天气·····	(46)
第二节 行政区划·····	(14)	第五章 土壤 植被·····	(46)
第三章 城区街道·····	(15)	第一节 土壤类别·····	(46)
第一节 城区变迁·····	(15)	第二节 土壤分布·····	(47)
第二节 街 道·····	(16)	第三节 土壤特征·····	(47)
第四章 市 属 区·····	(32)	第四节 土壤养分与等级·····	(48)
第一节 东 湖 区·····	(32)	第五节 植 被·····	(48)
第二节 西 湖 区·····	(33)	第六章 自然资源·····	(48)
第三节 青云谱区·····	(33)	第一节 土地资源·····	(48)
第四节 郊 区·····	(34)	第二节 矿产资源·····	(49)
第五节 湾里区·····	(34)	第三节 水 资源·····	(49)
第五章 市 辖 县·····	(34)	第四节 草场资源·····	(49)
第一节 南 昌 县·····	(34)	第五节 植物资源·····	(50)
第二节 新 建 县·····	(35)	第六节 动物资源·····	(50)
第三节 进 贤 县·····	(36)	第七节 地热 太阳能 风能·····	(52)
第四节 安 义 县·····	(36)	第七章 自然灾害·····	(52)
第二篇 自然环境·····	(38)	第一节 水 灾·····	(52)
第一章 地 质·····	(38)	第二节 旱 灾·····	(54)
第一节 地 层·····	(38)	第三节 虫 灾·····	(56)
第二节 岩 石·····	(39)	第四节 风 灾·····	(56)
第三节 地质构造·····	(39)	第五节 冰 雹 灾·····	(57)
第二章 地 貌·····	(40)	第三篇 人 口·····	(58)
第一节 山地丘陵·····	(40)	第一章 人口数量·····	(58)
第二节 岗 地·····	(40)	第一节 历代人口·····	(58)
第三节 平 原·····	(41)	第二节 当代人口·····	(59)
第三章 水 系·····	(41)	第二章 人口变动·····	(60)
第一节 河 流·····	(41)	第一节 自然变动·····	(60)
第二节 地 下 水·····	(42)	第二节 机械变动·····	(60)
第三节 湖 泊·····	(42)	第三节 流动人口·····	(60)
第四章 气 候·····	(43)	第三章 人口构成·····	(61)
第一节 四季气候特征·····	(43)	第一节 性别构成·····	(61)
第二节 气 温·····	(43)	第二节 年龄构成·····	(61)

36

第三节 民族、职业构成	(61)	第二节 炼 钢	(96)
第四节 文化程度	(61)	第三节 轧 钢	(96)
第五节 计划生育	(62)	第四节 铁 合 金	(97)
第四篇 城市建设	(63)	第五节 钨冶炼加工	(97)
第一章 城市规划	(64)	第六节 稀 土	(98)
第一节 总体规划	(65)	第七节 其他有色冶炼	(98)
第二节 详细规划	(66)	第八节 耐火材料	(99)
第三节 村镇规划	(66)	第三章 机械工业	(99)
第四节 规划管理	(66)	第一节 农业机械	(100)
第二章 市政工程	(67)	第二节 交通运输机械	(102)
第一节 道 路	(68)	第三节 电工电器	(103)
第二节 桥 梁	(68)	第四节 机床 工具 磨具磨料	(104)
第三节 排水系统	(69)	第五节 矿山工程机械	(105)
第四节 城市防洪工程	(70)	第六节 通用机械	(106)
第五节 路 灯	(70)	第七节 通用基础件	(106)
第六节 市政工程施工	(71)	第八节 仪器仪表	(107)
第七节 市政设施管理	(71)	第九节 专用设备	(108)
第三章 公用事业	(72)	第四章 电力工业	(109)
第一节 公共交通	(72)	第一节 发 电	(109)
第二节 城市供水	(74)	第二节 供 电	(110)
第三节 城市燃气	(74)	第三节 用 电	(112)
第四章 园林绿化	(75)	第五章 轻 工 业	(112)
第五章 环境卫生	(76)	第一节 印 刷	(112)
第六章 房 地 产	(77)	第二节 日用化学品	(114)
第一节 房地产占有	(77)	第三节 日用硅酸盐	(115)
第二节 住宅建设	(77)	第四节 造 纸	(117)
第三节 房产管理	(78)	第五节 灯 泡	(118)
第四节 地产管理	(78)	第六节 日用机械	(118)
第五节 房地产开发	(80)	第六章 二轻工业	(119)
第七章 环境保护	(80)	第一节 工艺美术制品	(120)
第一节 环境管理	(81)	第二节 皮革及皮革制品	(121)
第二节 环保宣传与教育	(82)	第三节 家具及日用杂品	(122)
第八章 建筑管理	(82)	第四节 塑料制品	(123)
第一节 机构队伍	(83)	第五节 纸制品及文教用品	(124)
第二节 建筑工程	(84)	第六节 五金工具	(125)
第三节 建筑施工	(84)	第七节 家用电器与汽车电力配件	(126)
第四节 经营管理	(85)	第八节 橡胶制品	(127)
第五节 勘察设计	(86)	第九节 县区二轻工业	(128)
第五篇 工 业	(88)	第十节 南昌市传统手工业街道	(128)
第一章 综 述	(88)	第七章 纺织服装鞋帽工业	(129)
第一节 发展概况	(88)	第一节 棉纺织 印染	(130)
第二节 工业结构及投资效益	(92)	第二节 针织制品	(131)
第二章 冶金工业	(94)	第三节 化学纤维	(133)
第一节 炼 铁	(95)		

第四节 麻 纺 织····· (133)	第五节 石棉制品····· (169)
第五节 丝绢纺织····· (134)	第六节 建筑玻璃 玻璃纤维····· (169)
第六节 毛 纺 织····· (134)	第七节 建筑陶瓷 防水材料····· (170)
第七节 纺织机械 纺织器材····· (135)	第八节 建材机械····· (170)
第八节 服 装····· (135)	第十三章 乡镇工业····· (171)
第九节 制 鞋····· (138)	第一节 主要工业门类····· (172)
第十节 制 帽····· (139)	第二节 主要企业····· (174)
第八章 化学工业····· (140)	第六篇 农 业····· (177)
第一节 农 药····· (140)	第一章 种 植 业····· (177)
第二节 化 肥····· (141)	第一节 概 述····· (177)
第三节 橡胶制品····· (142)	第二节 农业技术····· (178)
第四节 化工原料····· (143)	第三节 粮食作物····· (181)
第五节 涂料 染料····· (145)	第四节 经济作物····· (182)
第六节 合成树脂····· (146)	第五节 农业经济效益····· (183)
第七节 化工机械设备····· (146)	第六节 农业机具····· (184)
第八节 助剂 催化剂····· (147)	第二章 林 业····· (186)
第九章 医药工业····· (148)	第一节 林业资源····· (186)
第一节 中药饮片加工····· (148)	第二节 森林培育····· (187)
第二节 中 成 药····· (149)	第三节 森林保护····· (188)
第三节 化学药品····· (150)	第四节 林 场····· (189)
第四节 生化药品与兽药····· (150)	第五节 木竹加工与经营····· (191)
第五节 医疗器械与卫生材料····· (151)	第六节 林政管理····· (192)
第十章 电子工业····· (151)	第三章 水 产 业····· (192)
第一节 通信 雷达 广播电视····· (151)	第一节 水产资源····· (192)
第二节 电子计算机····· (153)	第二节 渔业生产····· (193)
第三节 元 件····· (153)	第三节 水产供销····· (195)
第四节 器 件····· (154)	第四节 渔政管理····· (197)
第五节 电子测量仪器 仪表 专用设备····· (155)	第四章 畜 牧 业····· (197)
第六节 电子应用产品····· (155)	第一节 家畜饲养····· (198)
第七节 电子工业主要企业····· (156)	第二节 家禽饲养····· (199)
第十一章 食品工业····· (158)	第三节 特种饲养····· (200)
第一节 卷 烟····· (159)	第四节 疫病防治····· (200)
第二节 酿 酒····· (159)	第五章 蔬 菜 业····· (201)
第三节 罐 头····· (160)	第一节 蔬菜种植····· (201)
第四节 糕点糖果····· (161)	第二节 蔬菜管理····· (203)
第五节 调 味 品····· (162)	第六章 农 垦 业····· (204)
第六节 乳 制 品····· (163)	第一节 发展概况····· (204)
第七节 饮 料····· (164)	第二节 垦殖场场办工业····· (205)
第十二章 建筑材料工业····· (165)	第七篇 乡镇企业····· (206)
第一节 墙体屋面材料····· (165)	第一章 概 述····· (206)
第二节 石灰 沙石····· (166)	第一节 历史概况····· (206)
第三节 水 泥····· (167)	第二节 发展规模····· (206)
第四节 水泥制品····· (168)	第三节 管理体制····· (207)
	第二章 行业结构····· (208)

第三章 企业管理	(209)	第一节 线路桥梁	(244)
第一节 计划管理	(209)	第二节 车 站	(245)
第二节 供销管理	(209)	第三节 运 输	(246)
第三节 质量管理	(209)	第四节 管 理	(247)
第四节 职工教育	(209)	第四章 航空交通	(247)
第五节 经济责任制	(210)	第一节 航线航班	(247)
第八篇 水 利	(211)	第二节 机场及地面设施	(248)
第一章 水旱灾害	(211)	第三节 运输业务	(249)
第一节 水 灾	(211)	第四节 管 理	(249)
第二节 旱 灾	(212)	第十篇 邮政 电信	(251)
第三节 防汛抗旱	(212)	第一章 邮 政	(251)
第二章 防洪工程	(213)	第一节 机构设置	(252)
第一节 特等圩堤	(213)	第二节 服务网点	(253)
第二节 重点圩堤	(214)	第三节 经营业务	(256)
第三节 主要圩堤与一般圩堤	(215)	第四节 邮件传递	(258)
第三章 排涝工程	(215)	第五节 管 理	(259)
第一节 自流排涝工程	(215)	第二章 电 信	(262)
第二节 电力排灌工程	(216)	第一节 机 构	(263)
第四章 灌溉工程	(216)	第二节 电 报	(264)
第一节 引水工程	(217)	第三节 电 话	(267)
第二节 蓄水提水工程	(217)	第四节 管 理	(271)
第五章 农电建设	(219)	第十一篇 商 业	(275)
第一节 小水电工程	(219)	第一章 基本情况	(275)
第二节 输变电工程	(219)	第一节 发展概况	(275)
第六章 水土保持	(219)	第二节 管理机构	(277)
第一节 水土流失状况	(220)	第三节 经济成分	(278)
第二节 水土保持工作	(220)	第四节 商业网点	(279)
第七章 水利管理	(220)	第五节 商品流通	(279)
第一节 机构设置	(221)	第六节 涉外商业	(281)
第二节 工程管理	(221)	第二章 工业品行业	(281)
第三节 用水管理	(222)	第一节 百 货 业	(281)
第四节 经营管理	(222)	第二节 纺织品业	(282)
第九篇 交 通	(224)	第三节 文化用品业	(283)
第一章 水路交通	(225)	第四节 五 金 业	(284)
第一节 航 道	(226)	第五节 交 电 业	(285)
第二节 港 口	(227)	第六节 化工原料	(286)
第三节 运 输	(229)	第七节 医 药 业	(287)
第四节 管 理	(231)	第八节 劳动保护用品业	(289)
第二章 道路交通	(234)	第三章 副食品行业	(289)
第一节 道 路	(234)	第一节 糖 业	(289)
第二节 设 施	(237)	第二节 卷 烟 业	(290)
第三节 运 输	(238)	第三节 酒 业	(290)
第四节 管 理	(241)	第四节 糖果糕点奶制品业	(291)
第三章 铁路交通	(244)	第五节 盐 业	(292)

第四章 蔬菜肉食品行业····· (294)	概 述····· (323)
第一节 蔬 菜 业····· (294)	第一章 对外贸易····· (323)
第二节 酱食豆类制品业····· (295)	第一节 机构设置····· (323)
第三节 肉食品业····· (296)	第二节 出口名优传统产品····· (323)
第四节 禽 蛋 业····· (297)	第二章 对外经济····· (326)
第五节 水 产 业····· (297)	第一节 外商投资企业····· (326)
第五章 煤炭石油行业····· (298)	第二节 对外承包工程和劳务合作 ····· (326)
第一节 煤 炭 业····· (298)	第三节 对外经济技术援助····· (326)
第二节 石 油 业····· (299)	第四节 外国贷款和援助····· (326)
第六章 农副土特产行业····· (300)	第五节 补偿贸易加工及引进技术设备 ····· (327)
第一节 土产杂品业····· (300)	第十四篇 财政 税务····· (328)
第二节 果茶咸干菜业····· (301)	第一章 财 政····· (328)
第三节 农业生产资料业····· (302)	第一节 财政体制····· (328)
第四节 废旧物资业····· (303)	第二节 机 构····· (329)
第七章 饮食服务行业····· (303)	第三节 财政收入····· (329)
第一节 饮 食 业····· (303)	第四节 财政支出····· (332)
第二节 旅 社 业····· (306)	第五节 财务管理····· (335)
第三节 理 发 业····· (307)	第六节 预算外资金管理····· (336)
第四节 照 相 业····· (307)	第二章 税 务····· (336)
第五节 洗 染 业····· (308)	第一节 税 制····· (337)
第六节 浴 室 业····· (309)	第二节 工商税收····· (337)
第八章 仓储运输行业····· (309)	第三节 其他税收····· (339)
第一节 仓 储 业····· (309)	第四节 稽征管理····· (340)
第二节 运 输 业····· (310)	第五节 机 构····· (340)
第九章 名 店····· (311)	第十五篇 金 融····· (342)
第一节 大型商场····· (311)	概 述····· (342)
第二节 老 店····· (312)	第一章 金融机构····· (343)
第三节 专业商店····· (313)	第一节 清末、民国时期机构····· (343)
第四节 名 餐 厅····· (314)	第二节 新中国建立后机构····· (347)
第十二篇 粮油经营····· (315)	第二章 货币流通····· (349)
概 述····· (315)	第一节 投放与回笼····· (349)
第一章 粮油市场····· (315)	第二节 货币管理····· (349)
第二章 粮油征购····· (316)	第三章 工商信贷····· (350)
第一节 粮食征收····· (316)	第一节 存 款····· (350)
第二节 粮食统购····· (316)	第二节 工业贷款····· (351)
第三节 油脂收购····· (317)	第三节 商业贷款····· (352)
第三章 粮油销售····· (318)	第四章 城镇储蓄····· (352)
第一节 城镇粮油供应····· (318)	第一节 存款余额····· (352)
第二节 农村粮油销售····· (318)	第二节 储蓄种类和利率····· (353)
第三节 粮油议销····· (319)	第三节 储蓄网点····· (354)
第四章 储 运····· (319)	第五章 农村金融····· (354)
第一节 仓 储····· (319)	第一节 农村存款和储蓄····· (354)
第二节 调 运····· (320)	
第十三篇 对外经济贸易····· (323)	